
از  محلی اش  مشتریان  و  آمریکا  گفت:  کشورمان  خارجه  امور  وزیر 
انتخاب های نادرست شأن در عذاب هستند. 

به گزارش »انتخاب«، محمد جواد ظریف در بخشی از سخنرانی خود 
وزیر  نخست  نتانیاهو  بنیامین  امروز  اظهارات  به  مونیخ  امنیتی  اجلاس  در 
اسراییل در این اجلاس اشاره و اظهار کرد: امروز شاهد یک سیرک کارتونی 

بودیم! اجازه دهید به موضوعات جدی بپردازیم.
ظریف همچنین گفت که این نمایش ارزش پاسخگویی ندارد.

وی در سخنرانی خود گفت: با شکست قلمرویی داعش ، تهدید افراط 
گرایی از بین نرفته است. ما خواستار یک منطقه قوی هستیم و نمی خواهیم 

در منطقه هژمون باشیم ؛ دوران هژمونی گذشته است.
افزود:  به دنبال »قوی تر شدن منطقه« است  ایران  اینکه  بیان  با  وی 

برای ساختن یک منطقه قوی باید واقع بین باشیم و تفاوت ها را بپذیریم.
از  آن  محلی  مشتریان  و  آمریکا  گفت:  کشورمان  خارجه  امور  وزیر 

انتخاب ها و تصمیمات نادرست شان در حال عذاب کشیدن هستند.
رئیس دستگاه دیپلماسی کشورمان همچنین گفت: قدرت های نظامی 
مدت های مدید است که استراتژی های چندگانه برای پیروزی در جنگ ها 
دست  به  برای  استراتژی  هرگونه  به  نسبت  که  مدت هاست  اما  داشته اند 
منطقه ای شان  متحدان  و  بزرگ  قدرت های  بوده اند.  بی تفاوت  صلح  آوردن 
می گیرند  ما  منطقه  در  اشتباهی  تصمیمات  که  است  زیادی  زمان  مدت 
و  کوته فکرانه  تصمیمات  این  پیامدهای  برای  را  ایران  ویژه  به  دیگران،  اما 

اشتباهات استراتژیک خود سرزنش می کنند.
پیامدهای  از  منطقه  در  داخلی اش  مشتریان  و  آمریکا  داد:  ادامه  وی 
سیاست  می کنند  تلاش  اما  برند.  می  رنج  اشتباه شان  تصمیمات  طبیعی 
خارجی ایران را هدف حمله قرار دهند و بر این واقعیات سرپوش بگذارند. 
آیا ایران آن ها را مجبور به اتخاذ این تصمیمات کرده است؟ همان طور که 

نیازمند  فارس  منطقه خلیج  باوریم که  این  بر  ما  نیز گفته ام  این  از  پیش 
ایجاد یک منطقه  امنیتی جدید منطقه ای است. ما پیشنهاد  یک معماری 
قدرتمند را داده ایم که در آن ملت های کوچک و بزرگ و حتی  آن هایی که 

رقابت تاریخی با یکدیگر دارند، در برقراری ثبات مشارکت می کنند.
در  را  ذینفع  کشورهای  تمام  منافع  استراتژی  این  کرد:  تاکید  وی 
تمایلات  که  حالی  در  شد.  خواهد  ثبات  برقراری  به  منجر  که  برمی گیرد 
هژمونیک از سوی هر قدرت منطقه ای یا جهانی نتیجه ای جز ناامنی ندارد.

وزیر خارجه کشورمان اظهار کرد: ایران به محض حصول برجام تلاش 
ایجاد  پیشنهاد  و  استفاده کند  فارس  برای خلیج  رویکرد مشابه  از  تا  کرد 
مجمع گفت وگوی منطقه ای را ارائه داد. این پیشنهاد مورد توجه قرار نگرفت 
اما هنوز روی میز قرار دارد. پارامترهای معماری منطقه ای پیشنهاد شده از 
سوی ایران ساده اما موثر است؛ به جای تلاش برای نادیده گرفتن درگیری ها 

بر سر منافع، تفاوت ها پذیرفته خواهد شد.
وی تصریح کرد: معماری امنیتی آینده در خلیج فارس باید به گونه ای 
منشور  در  مشترک  استانداردهای  به  مربوطه  کشورهای  تمامی  که  باشد 
یا  تهدید  از  پرهیز  کشورها،  ارضی  تمامیت  حفظ  جمله  از  ملل  سازمان 
استفاده از زور، حل صلح آمیز مناقشات، عدم مداخله در امور داخلی دیگر 
پایبند  اتخاذ شده داخلی  به تصمیمات  احترام  کشورها، مصونیت مرزها و 

باشند.
وی تاکید کرد: در شرایطی که ما به طرز خطرناکی در معرض تشدید 
درگیری ها قرار داریم که بر فرزندان مان و نوادگان مان تاثیر خواهد گذاشت، 
من از همتایان خود در خلیج فارس می خواهم تا به ایران بپیوندند و این 

پیشنهادها را به واقعیت تبدیل کنند.
پیش از سخنرانی ظریف نیز جان کری وزیر خارجه سابق آمریکا در 
علیه  رژیم صهیونیستی  وزیر  نخست  نتانیاهو  بنیامین  ادعاهای  به  واکنش 

ایران در کنفرانس امنیتی مونیخ ، با دفاع از توافق هسته ای ایران )برجام( 
و  ای  هسته  به سلاح  ایران  رسیدن  درباره  نتانیاهو  اظهارات  کرد:  تصریح 
نیز برجام اساسا درست نیست. نتانیاهو صبح یکشنبه در اظهاراتی با تکرار 

ادعاهای همیشگی علیه ایران خواستار اصلاح یا لغو برجام شد.
پنجاه و چهارمین دوره کنفرانس امنیتی مونیخ 2018 از جمعه گذشته 
و  آغاز شد  مونیخ  هوف«  »بایریشر  هتل  در  فوریه(  )16م  ماه  بهمن  27م 
برای   5+1 کشورهای  و  ایران  ای  هسته  توافق  مساله  اهمیت  به  توجه  با 
برای  آن  اهمیت  بر  بارها  اروپایی  ارشد  های  مقام  که  اروپایی  کشورهای 
امنیت این قاره تاکید کرده اند، انتظار می رفت که دفاع از برجام و مرزبندی 
کنفرانس  در  برجسته  بطور  باره  این  در  آمریکا  دولت  با سیاست  مشخص 

مونیخ مطرح شود.
کنفرانس مونیخ روز شنبه نیز به صحنه دفاع اروپا و روسیه از برجام 
برابر آمریکا تبدیل شد و »ارنست مونیز« وزیر انرژی دولت باراک اوباما در 
حضور »جان سولیوان« معاون وزارت خارجه دولت دونالد ترامپ با دفاع از 

برجام گفت: نقصی در برجام وجود ندارد که بخواهید اصلاحش کنید.

واکنش ظریف به سخنرانی نتانیاهو: 

امروز شاهد یک سیرک کارتونی بودیم

پروازآسمانی
 علی دینی ترکمانی: این بار، برخورد هواپیمای شرکت آسمان در مسیر تهران – یاسوج 
از  بعد  گذشته،  سال   … عزیزمان.  هموطنان  از  نفر   ۶۶ دم  در  باختن  جان  و  دنا  کوه  با 
حادثه اتش سوزی ساختمان پلاسکو ، در سرمقاله روزنامه شرق ) دوم بهمن ۱۳۹۵( نوشتم: 
” اولین بار نیست که حادثه ای مانند این آتش سوزی، در جامعه ما رخ می دهد و عده ای را 

به کام مرگ می کشاند.
متأسفانه همچنان  که یک  بار در سال ۱۳٨٢، پس از غرق شدن هفت کودک معصوم در 
این  از  گاهی  دنیا،  جای  همه  در  بود.  نخواهد  نیز  آخرین بار  نوشتم،  شهر  پارک  استخر 
اتفاق ها می افتد. اما در جامعه ما از گاهی، بهت آور و باورنکردنی به پدیده ای مکرر، آشنا 

و مورد انتظار تبدیل شده است.
به عنوان مشت نمونه خروار، به چند مورد اشاره می کنم؛ غرق شدن هفت کودک در استخر 

و  دانش آموزان  کشته شدن  دفعه  چند  هلی کوپتر،  و  هواپیما  چندین  سقوط  شهر،  پارک 
دانشجویان المپیادی سوار بر کامیون، کشته شدن چند نفر بر اثر انفجار دینامیت به هنگام تهیه 
فیلم، برخورد قطار باری با تانکر سوختی، برخورد دو قطار با هم و کشته شدن عده ای زیاد، 
حوادث زیاد مرتبط با پروژه های پل و زیرگذر سازی، و تصادفات بیش از اندازه رانندگی 
و مرگ ومیر ناشی از آن ها… تکرار پی درپی این حوادث دال بر این است که در جامعه 
و اقتصاد ما استاندارد معنایی ندارد. نه از سازوکارهای پیشگیری حوادث نشانی هست و نه از 
سازوکارهای امدادرسانی به موقع. نبود این سازوکارها یا استانداردایز نبودن جامعه و اقتصاد، 
مشکلی است مرتبط با ضعف های مدیریتی، چه در سطح کلان و شهری و بخشی و چه در سطح 

بنگاهی. ضعف هایی که تا باقی است، بروز چنین حوادثی را به ناچار موجب می شود”.
… این حادثه اولین آن نیست و آخرین آن نیز نخواهد بود.

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار هزاران نفر از مردم آذربایجان شرقی:

اشرافی گری و بی توجهی به مستضعفان 
ارتجاع و حرکات ضدانقلابی است

www.akhbaresanat.ir

سرمقاله

  حسین عبده تبریزی
اقتصاددان 

اقتصاد ایران؛ فعلا حول یک محور!
اخیر  ارز در هفته های  بر قیمت  موثر  از عوامل  قابل ملاحظه ای  هرچند بخش 
تصمیم سیاسی بعضی کشورها در محدود کردن حواله های ارزی ایران بوده است، 
اما اراده  بانک مرکزی ایران و دولت آقای روحانی بر مقابله با این افزایش از مجرای 
متغیرهای اقتصادی قرار گرفت. این تصمیمات حاکی از آن است که فعلا دولت در 
این برهه از اقتصاد سیاسی ایران و با توجه به مناسبات بین المللی منطقه ای، تنها 
مولفه مهم اقتصاد کشور را قیمت ارز و تاثیر آن بر تورم می داند و مولفه های دیگری 

چون رشد و اشتغال را در مراحل بعدی اولویت قرار می دهد.
از میان سه تصمیم بانک مرکزی برای آرام کردن بازار ارز، یعنی افتتاح حساب 
سپرده ارزی )معادل ریالی(، سکه و افزایش نرخ سود سپرده به 20 درصد، این نوشته 
فقط به بررسی تصمیم سوم می پردازد: بانک مرکزی به بانک ها اجازه داده برای مدت 
کوتاهی گواهی سپرده 20 درصدی منتشر کنند تا به این طریق مردم از خرید ارز 
منصرف شوند و نقدینگی در سپرده ها گردآوری شود. تصمیمی که ناقض بخشنامه 

شهریورماه بانک مرکزی برای کنترل نرخ سود سپرده ها در سطح 15 درصد است.
دو سال پس از استقرار دولت یازدهم و کاهش نرخ تورم، نرخ سود سپرده ها 
غیرقانونی  اعتباری  و  مالی  موسسات  و  ضعیف تر  بانک های  نیافت.  کاهش  متناسبا 
نبود.  آنها  ظرفیت  و  توان  در  که  دادند  ادامه  پرداخت سودهایی  به  بقا  ادامه  برای 
یعنی عملا به توزیع سود موهوم ادامه می دادند. در آغاز، بانک مرکزی امیدوار بود از 
طریق کاهش نرخ بین بانکی این وضعیت کنترل شود، اما چون تقاضا برای سپردهِ به 
هر قیمت توسط این نهادهای پولی ضعیف ادامه یافت، بعد از تحمل وضعیت برای 
چند سال و پس از اینکه هزاران میلیارد تومان سود موهوم بین سپرده گذاران توزیع  
و به صورت بی رویه بر حجم پول کشور افزوده شد، بالاخره بانک مرکزی با تاخیر 
چند ساله، بخشنامه کنترل سود سپرده ها را صادر کرد و با اعطای خط اعتباری به 
این بخشنامه و کنترل نرخ سود سپرده ها  اجرای  نهادهای پولی دارای کسری، در 

به طور نسبی موفق شد.
هر دلار در فروردین 1۳۹2 برابر با۳600 تومان بوده است. اگر معادل ریالی آن یک 
دلار را در بانک سپرده می کردیم و به طور متوسط 20 درصد سود در سال می گرفتیم )که 
بسیاری از بانک ها بالاتر از این نرخ متوسط به سپرده ها سود پرداخت کرده اند(، در پایان 
سال 1۳۹6 و 1۳۹7 رقم سپرده به ترتیب برابر با7۹60 و ۹706 تومان می شود. آیا از این 
رقم باید نتیجه بگیریم که دلار زیر قیمت است و تا پایان سال ۹7، قیمت دلار باید به 
۹700 تومان برسد؟ به هیچ وجه. بلکه باید نتیجه بگیریم که نهاد پولی که 20 درصد سود 
در این سال ها به سپرده داده، سود موهوم توزیع کرده و طی چهار، پنج سال اصلا چنین 
سودهایی به دست نیاورده است. در همین وضعیت امروز و با نرخ سپرده 15 درصد، هزینه   

تمام شده پول برای نهاد بانکی حداقل 22 درصد در سال است.
پس اگر بانک بخواهد سود کند، باید حداقل با نرخ 2۳ درصد تسهیلات اعطا کند. 
آیا در شرایط جاری، وام گیرندگان معتبری در بازار هستند که با این نرخ تسهیلات بگیرند، 
آن هم در اقتصادی که نرخ رشد حداکثر 5 درصد و نرخ تورم 10 درصد دارد؟ جواب، 
مگر در مواردی استثنایی منفی است. یعنی حتی با نرخ 15 درصد نیز به احتمال زیاد، 
ایران، سود موهوم توزیع می کنند. آن سودهای موهوم بوده  از نهادهای پولی  عده ای 
است که حجم نقدینگی دولت آقای روحانی را از رقم ۴80 هزار میلیارد به 1۴50 هزار 
میلیارد تومان رسانده است؛ به دلیل همین نقدینگی است که حالا تقاضا برای ارز تا این 
حد افزایش یافته است. شگفتا که حالا می خواهیم با توزیع سود موهوم بیشتر، قیمت ارز 
را کنترل کنیم! با این خط استدلال، اگر قیمت ارز کنترل نشد، آیا باید نرخ سود سپرده 
را به 25 و ۳0 درصد برسانیم!؟ به نظر می رسد جای علت و معلول را اشتباه گرفته باشیم. 
بالا بردن نرخ سپرده ممکن است چند هفته یا چند ماه، نرخ ارز را اندکی کنترل کند، اما 
توزیع سود خارج از توان بانک ها )سود موهوم( حجم پول را افزایش می دهد که مابه ازای 
کالاها و خدمات در بخش واقعی اقتصاد ندارد. افزایش سود موهوم به معوقه های بیشتر و 
به حجم پول بیشتری می انجامد که در میان مدت خود باعث افزایش نرخ ارز می شود. اگر 
قیمت ارز بالا می رود، در وهله اول به  دلیل پولی است که خلق شده و مابه ازای واقعی در 
بخش واقعی اقتصاد ندارد؛ بنابراین با خلق حجم پول بیشتر از این مجرا، منطقا قیمت ارز 

را نمی شود کنترل کرد.
ادامه در صفحه 2

 تاکید جان کری بر لزوم حفظ برجام 
در کنفرانس امنیتی مونیخ

وزیرامورخارجه پیشین آمریکا با تاکید بر لزوم حفظ توافق هسته ای گفت: 
جهان بدون این توافق جای بهتری نخواهد بود.

پیشین  وزیرامورخارجه  کری،  جان  آسوشیتدپرس،  خبرگزاری  از  نقل  به 
آمریکا روز یکشنبه )امروز( در سخنان خود در کنفرانس امنیتی مونیخ تاکید کرد 

که حفظ توافق هسته ای ایران و قدرت های جهانی ضروری است.
هسته ای  کننده  مذاکره  میز  تیم  ارشد  کنندگان  مذاکره  از  یکی  که  کری 
یابند  باید اطمینان  اروپا و جهان  باورم که  این  بر  بود، تصریح کرد: من  آمریکا 
این  این توافق حفظ می شود؛ چراکه برگشت به عقب غیرقابل دفاع است.  که 

دیپلماسی خوبی نیست.
وی افزود: ما می دانیم که جهان بدون توافق هسته ای با ایران چگونه خواهد 

بود و به طور قطع جای بهتری نیست.
وی در حالی این اظهارات را بیان کرده است که دونالد ترامپ رئیس جمهور 
ادامه  با  همزمان  اخیرا  می آید،  شمار  به  هسته ای  توافق  منتقدان  از  که  آمریکا 
نقاط ضعف  وی  که  آن چه  اگر  که  داد  هشدار  اروپا  به  ایران  تحریم های  تعلیق 

توافق هسته ای می خواند اصلاح نکنند، واشنگتن از این توافق خارج خواهد شد.

درآمد ۱۲ میلیون دلاری با فناوری اطلاعات
در  اطلاعات  فناوری  کاربردهای  افزایش  با  گفت:  ارتباطات  وزیر 
افزایش  دلار  میلیون   12 قاچاق،  کاهش  محل  از  کشور  درآمد  کشور، 
اقتصاد  سالانه  همایش  چهارمین  در  جهرمی  آذری  یافت.محمدجواد 
مقاومتی، مبارزه با قاچاق را یکی از شاخص های اصلی اقتصاد مقاومتی 
عنوان کرد که حلقه مفقوده آن فناوری اطلاعات است و گفت: اکنون 
اقتصاد مقاومتی در کشور دارای تفسیر شده و نهاد پیدا کرده است. این 
هدف، هم اکنون برنامه و شاخص دارد و هر شاخص قابلیت پایش پیدا 

می کند...
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صادرات بخش صنعت قابل افزایش است
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به سهم 17 درصدی بخش صنعت 
از کل صادرات کشور گفت: این شاخص تا 25 درصد قابل افزایش است که 
در این پیوند باید به افزایش سهم صادرات صنعتی کشور، افزایش صادرات 
غیرنفتی و تنوع بازارهای صادراتی توجه جدی تری داشته باشیم.به گزارش 
مراسم  دیروز در  تجارت، »محمد شریعتمداری«  و  وزارت صنعت، معدن 
تجلیل از یکصد شرکت برتر ایران ابراز امیدواری کرد که این آیین با ابتکارات 
و نوآوری ها و الگوبرداری از روش های نوین در جهان به یک برنامه مدون و 

منظمی برای رتبه بندی شرکت های برتر ایرانی برسد...
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